

## **Puerto Rico's Extension Service Urban Forestry/Arboriculture Program**

Sally González-Miranda, Associate Urban Forester and Landscape Architect Specialist

In 1990 the first attempt to start a program in urban forestry and arboriculture started as part of President George Bush “America the Beautiful”. At that moment the Puerto Rico Extension Service (PRES) didn’t have in its initiative that area of work. The program started as an invitation of the US Forest Service and the Department of Natural Resources and Environment to develop an educational program for Puerto Rico. Hurricane Hugo swept the north side of the Island and the program launched in perfect timing. The educational program started with the identification of partners in other agencies and non-profit organization (NGO’s). In 1993 the first group of certified arborist by the International Society of Arboriculture (ISA) got their certification (3). Educational campaigns and educational materials have been developed in aspects of tree selection, planting, and maintenance. As part of the educational program a professional conference started in 1995 the “Puerto Rico Urban Forestry Conference”. In 2000 a partnership with the Virgin Islands Extension Service Program evolved and since them the conference is offered alternately between PR and VI under the name “Caribbean Urban Forestry Conference” (CUFC). Last July the conference got a new name “Caribbean Urban and Community Forestry Conference” because the community component is an integral part of this process. Details of the program success and constraints will be presented as a case study of implementing a new programmatic area under Extension Service.

## **Programa de Forestación Urban/Arboricultura del Servicio de Extensión de Puerto Rico**

Sally González-Miranda, Especialista Asociada en Forestación Urbana y Arquitectura Paisajista

En 1990 se comenzó a desarrollar el programa de forestación urbana y arboricultura como parte del programa del presidente George Bush “America the Beautiful”. Hasta ese momento el Servicio de Extensión Agrícola de Puerto Rico no contaba con esta iniciativa como parte de sus áreas de trabajo. El programa comienza a invitación del Servicio Forestal Federal y del Departamento de Recursos Naturales y Ambientales para desarrollar un programa educativo para Puerto Rico. El Huracán Hugo pasó por el norte de nuestra Isla, haciendo que el programa comenzará con exposición y apoyo. El programa educativo comenzó con la identificación de colaboradores en otras agencias y organizaciones sin fines de lucro. En 1993 el primer grupo de arbolistas certificados por la Asociación Internacional de Arboricultura (ISA) obtuvo sus certificaciones (3). Campañas y materiales educativos han sido preparados en aspectos de selección, siembra y mantenimiento. Como parte del programa educativo la conferencial profesional “Puerto Rico Urban Forestry Conference” se instituyó en 1995. En el 2000 mediante un acuerdo colaborativo con el Servicio de Extensión Agrícola de las Islas Vírgenes Americanas y la conferencia tomó el nombre de “Caribbean Urban Forestry Conference”. (CUFC), desde entonces las conferencias se alternan entre PR y las IV. El pasado mes de julio la

conferencia cambio de nombre para resaltar la importancia de la labor comunitaria para la forestación urbana, “Caribbean Urban and Community Forestry Conference”. Detalles del programa, así como los aciertos y fallas serán presentados en este caso de estudio como parte del desarrollo e implementación de una nueva área programática dentro del Servicio de Extensión Agrícola.